
تولید ساشه های نانوجاذب اتیلن برای 
کاهش ضایعات کشاورزی در کشور

یکی از شــرکت های دانش بنیان موفق به تولید ساشه های نانوجاذب اتیلن برای افزایش ماندگاری 
محصولات کشــاورزی شده اســت. این ساشــه ها با طراحی اختصاصی و ترکیب نانوموادی ویژه، 
گاز اتیلن آزادشــده از میوه ها را جذب می کنند و مانع از خرابی زودهنگام آن ها می شــوند. قیمت 
مناســب، قابلیت طراحی بر اســاس نیاز هر محصول و کیفیت بالاتر نسبت به نمونه های مشابه، از 
مزیت های رقابتی این فناوری ایرانی اســت. به گزارش ایسنا، ساشه های نانوجاذب اتیلن با ظاهری 
مشابه ساشه های سیلیکاژل، حاوی نانوموادی هستند که اتیلن آزادشده از میوه ها را جذب کرده و 
مانع از تسریع فرایند رسیدگی و خرابی می شوند. از آنجا که اتیلن گازی است که به صورت طبیعی 
در فرایند رســیدن میوه ها تولید می شــود، مهار آن از طریق نانوجاذب ها می تواند نقش مهمی در 
کاهش ضایعات به ویژه در زمان حمل ونقل و نگهداری داشــته باشد. نگین خسروشاهی، مدیرعامل 
این شــرکت دانش بنیان در این باره اظهار کرد: این ساشــه ها با ترکیبی از نانومواد به شکل پودر یا 
گرانول تولید می شــوند و طراحی آن ها قابل تنظیم بر اســاس نیاز محصول، نوع میوه، وزن و زمان 
ماندگاری مدنظر مشــتری است. این انعطاف پذیری در طراحی، محصول را برای استفاده در طیف 
وســیعی از میوه ها، سبزیجات و گل ها مناسب کرده است. به گفته وی، این فناوری ضمن آن که از 
افزایش ضایعات جلوگیری می کند، می تواند به حفظ کیفیت محصول در زنجیره تأمین کمک کرده 
و گزینه ای مناسب برای بسته بندی های صادراتی باشد. این ساشه ها با قیمت مناسب و کیفیتی بالاتر 
از محصولات مشــابه داخلی و خارجی، مزیتی رقابتی برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان فراهم 
کرده اند. به نقل از ســتاد نانو، بازار هدف این شرکت، مصرف سالانه ۵۰۰ میلیون ساشه در صنایع 
سورتینگ، بسته بندی، صادرات و زنجیره های توزیع میوه و صیفی جات است. شکل گیری ایده این 
محصول به سال ۱۴۰۰ بازمی گردد و پس از طی مراحل توسعه فناوری، تهیه نمونه اولیه )MVP( و 

ثبت شرکت، اکنون در آستانه دریافت مجوزهای نهایی و ورود به بازار است.

هیئت تجاری بخش خصوصی ایران عازم 
عمان شد

در آســتانه سفر مسعود پزشکیان و صمد حسن زاده رئیس اتاق ایران به کشور عمان، پیش 
از ظهر امروز هیئت تجاری ۸۵ نفره بخش خصوصی کشــور عازم عمان شــد. به گزارش 
خبرگزاری مهر، پیش از ظهر امروز دوشنبه ۵ خرداد هیئت تجاری ۸۵ نفره بخش خصوصی 
کشورمان در آستانه سفر مسعود پزشکیان رئیس جمهور و صمد حسن زاده، رئیس اتاق ایران 
به کشــور عمان، عازم این کشــور شــد. ترکیب هیئت تجاری ۸۵ نفره اعزامی اتاق ایران 
شامل حوزه خدمات فنی و مهندسی، صنایع غذایی، معدن و شرکت های دانش بنیان و هوش 
مصنوعی، پتروشیمی، تجهیزات پزشکی و دارویی و گردشگری است. به گفته جمال رازقی 
جهرمی، رئیس اتاق مشــترک ایران و عمان، علاوه بر برگزاری همایش فرصت های تجاری 
ایران و عمان که با حضور مســعود پزشکیان، رئیس جمهور و سلطان هیثم بن سعید پادشاه 
عمان و رئیس اتاق های بازرگانی ایران و عمان در روز چهارشنبه هفته جاری برگزار می شود، 
همایش ســرمایه گذاری و نشســت رودرروی فعالان اقتصادی ایران و عمان و دیدار وزیر 

تجارت عمان و رئیس اتاق ایران برگزار خواهد شد.

رئیس بانک مرکزی اروپا گفت: سیاست های متغیر دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، 
»فرصت بی نظیــری« را برای تقویت نقش بین المللی یــورو فراهم می کند و به این 
بلوک ارزی اجازه می دهد تا از امتیازات بیشــتری کــه تاکنون برای آمریکا محفوظ 
بوده، بهره مند شــود. به گزارش ایسنا، کریستین لاگارد طی سخنرانی خود در برلین 
گفت: اگر دولت های ملی بتوانند مسائلی که مدت ها پتانسیل اقتصادی اتحادیه اروپا را 
محدود کرده است، برطرف کنند، می توانند از هزینه های استقراض پایین تر و همچنین 
محافظت در برابر نوســانات ارزی و تحریم ها ســود ببرند. وی افزود: تغییرات کنونی، 
زمینه را برای »لحظه جهانی یورو« فراهم می کند و فرصتی عالی برای اروپا اســت تا 
کنترل بیشتری بر سرنوشت خود داشته باشد؛ البته امتیازی نیست که به سادگی به 
ما داده شــود و ما باید آن را به دســت آوریم. این اظهارات نشان می دهد که چگونه 
سیاست گذاران این منطقه به دنبال آن هستند که از حملات ترامپ به تجارت جهانی 
و نهادهای آمریکایی به نفع خود استفاده کنند. چنین چیزی از سوی سرمایه گذارانی 
که دلارهای خود را به دلیل آشــفتگی جنگ تعرفه ای فروخته اند، مورد تشویق قرار 
گرفته اســت. این اقدام، یورو را تقویت می کند؛ اقدامی که لاگارد پیش از این آن را 
»غیرمنطقی« اما موجه خوانده بود. لاگارد با اشاره به وقایع قبلی بیان کرد:  اقدامات 
آمریــکا می تواند نقش دلار به عنوان ارز ذخیره اصلــی از جمله تعلیق تبدیل پذیری 
دلار به طلا که ریچارد نیکســون، رئیس جمهور آمریــکا، در دهه ۱۹۷۰ مطرح کرد 
را به چالش بکشــد، اما در آن زمان هیچ جایگزین قدرتمندی وجود نداشت و امروز 
یــورو وجود دارد که ارز بین المللی دیگری در کنار دلار اســت. بانک مرکزی اروپا در 
جدیدترین گزارش خود خاطرنشــان کرد که نقش بین المللی یورو در ســال ۲۰۲۳ 
»به طور کلی پایدار« باقی مانده اســت. لاگارد ســه حوزه را که برای ارتقای جایگاه 

جهانی یورو حیاتی هستند، برجسته کرد؛ وی اول بنیان ژئوپلیتیکی محکم و معتبر 
را با حفظ تعهد پایدار به تجارت آزاد و تقویت آن با قابلیت های امنیتی خواستار شد. 
دوم، درخواســت های خود را برای تکمیل بازار واحد، کمک به استارت آپ ها، اصلاح 
مقررات و ایجاد اتحادیه پس انداز و ســرمایه گذاری که پیشرفت در آن کند بوده است 
را تکرار کرد. لاگارد همچنین تاکید کرد که باید تامین مالی مشــترک بیشــتری در 
ســطح اروپا برای اقداماتی از جمله دفاع وجود داشته باشد که یکی دیگر از ایده های 
مورد مناقشــه سیاسی است و پیشــرفت در این زمینه به این معنی خواهد بود که 
ســرمایه گذاران مجموعه عمیق تری از اوراق بهادار برای استفاده خواهند داشت. وی 
گفت: منطق اقتصادی به ما می گوید که کالاهای عمومی باید به طور مشترک تامین 
مالی شــوند و این تامین مالی مشــترک می تواند زمینه را برای اروپا فراهم کند تا 
به تدریج عرضه دارایی های امن خود را افزایش دهد. این ســخنان تکرار اظهارات 
اخیر ایزابل اشنابل، عضو هیئت اجرایی بانک مرکزی اروپا بود که گفت: بازار اوراق 
قرضه بزرگ اروپایی پیش نیاز نقش بیشــتر یورو است. در نهایت، لاگارد اظهار کرد 
که اروپا باید توانایی خود را در حفظ بنیان قانونی و نهادی قوی برای حفظ اعتماد 
سرمایه گذاران نشــان دهد. بلومبرگ گزارش کرد، در مراسمی جداگانه در برلین، 
یواخیم ناگل، رئیس بانک مرکزی آلمان، با تکرار نظرات لاگارد در مورد اروپا گفت 
که این قاره باید همکاری نزدیک تری داشــته باشد و انعطاف پذیری بیشتری نشان 
دهد. شــاید ما در گذشته خیلی ســاده لوح بودیم و باور داشتیم که اوضاع همیشه 
بــه همین منوال پیش خواهد رفت و اکنون بایــد روی خودمان کار کنیم. ما باید 
در مورد مدل اقتصادی اروپا، سیاســت دفاعی خود و چگونگی اســتقلال بیشتر، 

تجدیدنظر کنیم.

کاهش ۲۳ درصدی حجم آب 
سدها نسبت به سال گذشته

حجم آب موجود مخازن اکنون ۲۶ میلیارد و ۹۰۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که این 
عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل ۳۴ میلیارد و ۹۰۰ میلیون مترمکعب بوده 
که نشان دهنده کاهش ۲۳ درصدی است.به گزارش خبرنگار مهر، از ابتدای سال آبی 
)مهرماه( تا سوم خرداد ماه میزان ورودی مخازن کل معادل ۲۰ میلیارد و ۱۸۰ میلیون 
مترمکعب بوده که در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته این عدد به ۳۴ میلیارد 
و ۴۱۰ میلیون مترمکعب رســید که نشان دهنده کاهش ۴۱ درصدی ورودی سدها 
است.خروجی ســدها با ۱۷ میلیارد و ۸۰ میلیون متر مکعب نسبت به سال گذشته 
کاهش ۱۸ درصدی را نشان می دهد زیرا در مدت زمان مشابه خروجی سدها به ۲۱ 
میلیارد و ۵۹۰ میلیون مترمکعب می رسید.حجم آب موجود مخازن اکنون ۲۶ میلیارد 
و ۹۰۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل 

۳۴ میلیارد و ۹۰۰ میلیون مترمکعب بوده که نشان دهنده کاهش ۲۳ درصدی است.
همچنین حجم پرشــدگی سدهای کشور ۵۲ درصد و ۴۸ درصد مخازن سدها خالی 
اســت.همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۱۴۱.۷ میلیمتر بوده است 
این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت )۲۳۰.۳ میلیمتر( ۳۸ 
درصد کاهش و نســبت به دوره مشابه سال آبی گذشته )۲۳۷.۴ میلیمتر( ۴۰ درصد 
کاهش را نشان می دهد.بررسی موجودی سدهای کشور نشان می دهد سدهایی نظیر 
سدهای استان تهران، خراسان رضوی، قم، هرمزگان، زنجان، کرمان، فارس و مرکزی 

در وضعیت نامطلوبی قرار دارند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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در جریان برگزاری انتخابات هیئت رئیسه مجلس، محمدباقر قالیباف برای ششمین سال متوالی رئیس مجلس شد. به گزارش خبرنگار مهر، در جلسه 
علنی امروز )سه شنبه ۶ خرداد ماه( صحن مجلس شورای اسلامی، محمدباقر قالیباف و احمد راستینه برای ریاست مجلس دوازدهم در اجلاسیه دوم 
اعلام کاندیداتوری کردند. در نهایت قالیباف با ۲۱۹ رأی از ۲۷۲ رأی مأخوذه، رئیس مجلس دوازدهم در اجلاسیه دوم شد. محمدباقر قالیباف در 
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سرپرست فرمانداری خبر داد

کاهش ۵۰ درصدی تولید 
گندم در شهرستان پلدختر

ایسنا/لرســتان سرپرســت فرمانداری پلدختر با اشاره به فعالیت ۵ مرکز 
خرید گندم در این شهرســتان از کاهش تولیــد این محصول خبر داد.

منصور رضایی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: سطح زیر کشت محصولات 
زراعی شهرســتان پلدختر بیش از ۲۷ هزار هکتار بوده که حدود ۴ هزار 

هکتار آن گندم آبی و مابقی گندم دیم و کلزا را شــامل می شود.
وی با اشــاره به کاهش حدود ۵۰ درصدی بارندگی ها و نزولات آسمانی 
در ســال گذشته و اوایل ســال جاری و آغاز فصل برداشت گندم اظهار 
کرد: در ســطح شهرســتان پلدختر، ۵ مرکز خرید گندم شامل ۴ مرکز 
دولتــی و یک مرکز خصوصی در حال فعالیت هســتند تا از بروز ازدحام 
جلوگیری شــده و گندم کشــاورزان در کوتاه ترین زمان ممکن تحویل 
گرفته شــود.این مسئول اضافه کرد: به دلیل اینکه در جنوب شهرستان، 
مشــکلاتی در خصــوص خرید گندم وجود داشــت در حــوزه تعاونی 
روستایی مصوب شد مقدمات ایجاد یک مرکز خرید گندم در این منطقه 
فراهم شــود.رضایی با بیان اینکه ســال گذشته حدود ۳۰ هزارتن گندم 
در شهرســتان  خریداری شــد، تصریح کرد: به اذعان کارشناسان جهاد 
کشــاورزی پلدختر پیش بینی می شــود حدود ۱۷ تا ۲۰ هزار تن گندم 
در شهرســتان تولید شود.سرپرســت فرمانداری پلدختر افزود: مشکلی 
در تامین کمباین نداشــته و به بخشداری ها و جهادکشاورزی ماموریت 
دادیم که کمباین ها را مدیریت و مسیریابی کنند؛ همچنین حدود ۲۲۰ 
کمباین در ســطح شهرستان، کار برداشــت گندم را انجام می دهند.وی 
ادامــه داد: هزینــه کمباین ها به صورت توافقی بین کشــاورز و صاحب 
کمبایــن بــوده و در صورتی که توافق حاصل نشــود با نرخ های مصوب 
جهاد کشــاورزی انجام می شــود و تاکنون کمبود کمباین در شهرستان 
گزارش نشده اســت. رضایی در خصوص کاهش بارندگی ها و کشت های 
آبدوست بالادست رودخانه کشکان، خاطرنشان کرد: در سطح شهرستان 
اطلاع رســانی هایی برای کشاورزان انجام شــده ، اما کشت های آبدوست 
بالادســت رودخانه کشــکان خارج از اختیارات شهرســتان بوده و باید 
توســط استان محدودیت کشــت اعمال شــود و با توجه به حساسیتی 
که وجود دارد، با مصوبه ها و نامه هایی به مرکز اســتان اطلاع دادیم. وی 
تاکید کرد: همچنین حدود یک هفته پیش در جلســه ای که برای حفظ 
منابع آب داشــتیم، مصوب شــد که مقدمات و الزامات کشت مزارع، از 
طریق دســتگاه ها به کشاورزان اعلام شده و اطلاع رسانی هایی در فضای 

مجازی در این خصوص منتشر شده است.

قیمت طلای جهانی با 
کاهش دلار بالا رفت

قیمت طلا در معاملات روز سه شــنبه بازار جهانی که ســرمایه گذاران پس 
از به تعویق افتادن افزایش تعرفه های برنامه ریزی شــده بر کالاهای اروپایی 
توسط دولت ترامپ، به دنبال شفافیت بیشتر در سیاست های تجاری بودند، 
تحت تاثیر دلار ضعیف تر و نگرانی ها در مورد چشم انداز مالی آمریکا، افزایش 
یافت.به گزارش ایســنا، قیمت هــر اونس طلا برای تحویل فــوری، با ۰.۱ 
درصد افزایش، به ۳۳۴۴ دلار و ۳۶ ســنت رســید. بهای هر اونس طلا در 
بازار معاملات آتی آمریکا، با ۰.۶ درصد کاهش، به ۳۳۴۵ دلار و ۷۰ ســنت 
رسید.شــاخص دلار در برابر ارزهای رقیب ۰.۳ درصد کاهش یافت و نزدیک 
به پایین ترین ســطح یک ماهه اش در نوســان بود و این امر طلا را که به ارز 
آمریکا قیمت گذاری می شــود، برای خریداران خارجی جذاب تر کرد.دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهور آمریکا، از تهدیدش بــرای اعمال تعرفه ۵۰ درصدی 
بر واردات از اتحادیه اروپا در ماه آینده، عقب نشــینی کرد و مهلت ۹ جولای 
را برای دســتیابی به توافق تجاری با این بلوک تعیین کرد.طبق اعلام دفتر 
بودجه کنگره، مجلس نمایندگان آمریکا، هفته گذشــته، نسخه ای از لایحه 
کاهش مالیات ترامپ را تصویب کرد که طبق محاسبات، حدود ۳.۸ تریلیون 
دلار به بدهی ۳۶.۲ تریلیون دلاری دولت فدرال طی دهه آینده اضافه خواهد 
کرد.طبق گزارش رویترز، داده های اداره سرشماری و آمار هنگ کنگ در روز 
دوشنبه نشان داد که کل واردات طلای چین از طریق هنگ کنگ، در آوریل 
نسبت به ماه قبل، تقریبا سه برابر شده و به بالاترین سطح خود در بیش از 
یک سال گذشته رسیده است.در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس 
نقره با ۰.۴ درصد افزایش، به ۳۳ دلار و۴۷ ســنت رســید. بهای هر اونس 
پلاتین ثابت بود و ۱۰۸۵ دلار و ۶۳ سنت معامله شد و هر اونس پالادیوم با 

۰.۱ درصد کاهش، به ۹۸۶ دلار و ۷۵ سنت رسید.

گزیده خبر

عارف: نمی توانیم برای رشد ۸ درصدی خود را به منابع داخلی محدود کنیم

تحول در برداشت نفت از »سپهر« و »جفیر« 

WRFM با مدل سازی هوشمند و فناوری

برق در تنگنای اقتصادی؛ خاموشی ها فقط 
بخش کوچکی از ناترازی انرژی است

رئیس پورتفولیوی معاونت بالادســتی گروه انرژی یکی از شــرکت های دانش بنیان با اشــاره 
بــه راه اندازی مرکز هوشــمند WRFM گفت: با اســتفاده از مدل ســازی های اســتاتیک و 
دینامیک و بهره گیری از سیســتم های هوشــمند، موفق شــدیم برداشــت نفت را در میادین 
ســپهر و جفیر به طور چشــمگیری افزایــش دهیم. وی بهره گیــری از ابزارهای داده محور را 
گامی مؤثر در بهینه ســازی ســرمایه گذاری در صنعت نفت دانســت.به گزارش ایســنا، دکتر 

..... . . . معاونت. پورتفولیوی  رئیس  مهدی سیدســار، 

فروش اموال آرامکوی سعودی برای تهیه 
نقدینگی

شکایت عراق از آمریکا بر سر امضای 
قراردادهای نفتی کردستان

خیز کرمانشاه به سمت احداث 
نیروگاه های خورشیدی
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عارف: نمی توانیم برای رشد ۸ درصدی خود را به منابع داخلی محدود کنیمگزیده خبر
لزوم اقدامات تأثیرگذار برای 
متوقف کردن جنایات در غزه

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار نخست وزیر پاکستان بر لزوم اقدامات تأثیرگذار برای 
متوقف کــردن جنایات در غزه تأکید کردند.به گــزارش خبرگزاری مهر، حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر امروز در دیدار »شهباز شریف«، 
نخست وزیر پاکستان و هیئت همراه، با اشاره به جایگاه ویژه پاکستان در مجموعه 
دنیای اسلام بر لزوم فعالیت های مشترک و تأثیرگذار ایران و پاکستان برای متوقف 
کردن جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه تاکید کردند.رهبر انقلاب در ابتدای این 
دیدار با ابراز خرســندی از پایان جنگ میان پاکستان و هند و ابراز امیدواری برای 
حل و فصل اختلافات دو کشــور، به موضع بسیار خوب و قوی پاکستان در قضیه 
فلسطین در طول سال های گذشته اشاره کردند و گفتند: در حالی که در سال های 
اخیر همواره وسوسه هایی برای ارتباط کشورهای اسلامی با رژیم صهیونیستی وجود 
داشــته اما پاکستان هیچ گاه تحت تأثیر این وسوســه ها قرار نگرفته است.حضرت 
آیت الله خامنه ای با اشــاره به ظرفیت های فراوان امت اســلامی برای اقتدار بیشتر 
در دنیای امروز، افزودند: در شــرایطی که جنگ طلبــان در دنیا انگیزه های زیادی 
برای ایجاد اختلاف و جنگ دارند، تنها چیزی که می تواند امنیت امت اســلامی را 
تأمین کند، اتحاد میان کشــورهای اسلامی و ارتقا ارتباط میان این کشورها است.

ایشــان مسئله فلسطین را مسئله اول دنیای اســلام خواندند و با اشاره به شرایط 
اســفبار غزه خاطرنشان کردند: وضعیت غزه به جایی رســیده که مردم عادی در 
اروپــا و آمریکا با برپایی تظاهرات به دولت های خود اعتراض می کنند اما در همین 
شرایط متأســفانه برخی دولت های اسلامی در کنار رژیم صهیونیستی می ایستند.

رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران و پاکستان با همکاری 
یکدیگر می توانند در دنیای اسلام تأثیرگذار باشند و موضوع فلسطین را از این مسیر 
غلط خارج کنند، گفتند: ما به آینده دنیای اســلام خوش بین هستیم و بسیاری از 
حوادث، خوش بینــی ما را تأیید می کند.حضرت آیت الله خامنه ای همچنین روابط 
دو کشــور ایران و پاکســتان را همواره گرم و برادرانه دانستند و با اشاره به مواضع 
خوب پاکســتان در طول جنگ تحمیلی به عنوان یک نمونه از این روابط برادرانه، 
همکاری های کنونی دو کشــور در ابعاد مختلف را پایین تر از سطح متوقع ارزیابی 
کردند و افزودند: دو کشور در بسیاری از عرصه ها می توانند به یکدیگر کمک کنند 
و امیدواریم این سفر به گسترش همه جانبه ارتباطات در زمینه های مختلف به ویژه 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی کمک کند.رهبر انقلاب همچنین لزوم همکاری ایران 
و پاکســتان برای فعال تر شدن ســازمان اکو را مورد تاکید قرار دادند.در این دیدار 
که مســعود پزشکیان رئیس جمهور نیز حضور داشت، »شهباز شریف« ضمن ابراز 
خرســندی فراوان از دیدار با رهبر انقلاب، از نقش مثبت جمهوری اســلامی ایران 
برای فرونشاندن بحران پیش آمده میان پاکستان و هند قدردانی کرد و ضمن بیان 
تحولات مربوط به درگیری های اخیر، به موضوع غزه اشــاره کرد و گفت: متأسفانه 
جامعه بین المللی هیچ اقدام مؤثری برای پایان دادن به فاجعه غزه انجام نمی دهد.

نخست وزیر پاکستان همچنین با اشاره به مذاکرات خوب و سازنده خود در تهران 
ابراز امیدواری کرد این سفر زمینه گسترش بیش از پیش روابط دو کشور را فراهم 

کند.

رسانه غربی: ایران با رونمایی از 
پهپادهای عمودپرواز، بازدارندگی 

خود را افزایش داد

 )VTOL( پایگاه نظامی بلژیکی در گزارشــی ضمن معرفی ســه پهپاد جدید عمودپرواز
الحاقی به ارتش جمهوری اســلامی ایران، آن را گامی در جهت تقویت خوداتکایی نظامی 
و افزایش قدرت بازدارندگی ایران دانســت.به گزارش ایسنا، ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در مراســمی رســمی که روز دوم خردادماه ۱۴۰۴ در پایگاه پهپــادی و هوایی ارتش در 
زاهدان برگزار شــد، از سه پهپاد جدید عمودپرواز )VTOL( با نام های »هما«، »دیدبان« 
و »شــاهین-۱« رونمایی کرد. این دســتاورد جدید در راستای تقویت خوداتکایی دفاعی 
کشــور و توسعه فناوری های متناسب با نیازهای عملیاتی روز بدون اتکا به منابع خارجی 
 »Army Recognition« صورت گرفته اســت.در همین راستا، پایگاه نظامی بلژیکی
در گزارشــی به معرفی ســه پهپاد جدید عمودپرواز توسط ارتش جمهوری اسلامی ایران 
پرداخــت و آن را گامی در جهت تقویت خوداتکایــی نظامی و افزایش قدرت بازدارندگی 
کشــور دانست.این پایگاه نظامی با اشاره به مراســم رونمایی از این پهپادها نوشت: »این 
پهپادها نماد تلاش های مســتمر جمهوری اسلامی ایران برای توسعه فناوری های نظامی 
متناســب با نیازهای عملیاتی روز، بدون تکیه بر منابع خارجی هســتند.«در این گزارش 
آمده اســت: »پهپاد هما برای انجام مأموریت های شناسایی، به ویژه در محیط های جنگ 
الکترونیک، طراحی شــده و توانایی پرواز در ارتفاع بیش از ۱۲ هزار فوت )۳۶۵۷ متر( را 
دارد. این پهپاد با بهره گیری از قابلیت دید در شــب و طراحی عمودپرواز خود، نیازی به 
باند پرواز نداشــته و امکان استقرار سریع در زمین های گوناگون را فراهم می کند. طراحی 
ترکیبی آن به پهپاد اجازه می دهد پس از برخاست عمودی به پرواز بال ثابت تغییر وضعیت 
داده و بدین ترتیب برد عملیاتی و ماندگاری بیشــتری داشــته باشد.«این رسانه در ادامه 
افزود: »پهپاد دیدبان که برای نیروهای زمینی ارتش طراحی شده، به دلیل ساختار سبک 
و قابل حمل خود شناخته می شود. این پهپاد به سیستم های دید روز و شب مجهز است 
و توانایی شناسایی دقیق اهداف زمینی را دارد. پرواز در ارتفاع ۶ هزار فوتی از ویژگی های 
آن اســت و به طور ویژه برای مأموریت های شناســایی و کشــف هدف، به ویژه در شرایط 
جنگ الکترونیک، طراحی شــده اســت. ویژگی متمایز دیدبان، قابلیت عملیات به صورت 
دسته جمعی )Swarm( است؛ به گونه ای که چند پهپاد به طور همزمان مناطق مختلف 
را پایــش و در صورت لزوم درگیر می کنند که این امــر کارایی تاکتیکی نیروها را به طور 
چشم گیری افزایش می دهد.« در بخش دیگری از این گزارش آمده است: »شاهین-۱ یک 
پهپاد انتحاری با کنترل دید اول شخص )FPV( است که برای مواجهه با نبردهای آینده 
طراحی شده است. سرعت بالا، مانورپذیری، ماندگاری طولانی در پرواز و توانایی پرواز در 
ارتفاعات متنوع از ویژگی های آن است. این پهپاد برای حمله سریع و دقیق به اهداف ثابت 

و متحرک، به ویژه در عملیات هایی که نیاز به واکنش فوری دارند، به کار گرفته می شود.«

در دیدار با مشاور امور روحانیت رئیس جمهور مطرح شد

آملی لاریجانی: مطالبه گری 
روحانیت از دولت باید واقع بینانه 

باشد

رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: دولت بایــد ظرفیت حوزه را 
بشناســد و حوزه نیز محدودیت های دولت را درک کند.به گزارش ایســنا، 
آیت الله صادق آملی لاریجانی در دیدار با حجت الاســام و المسلمین عماد، 
مشاور امور روحانیت رئیس جمهوری، بر ضرورت طراحی ساختاری پایدار و 
فرادولتی برای تعامل مؤثر دولت و حوزه های علمیه تأکید کرد.وی با اشــاره 
به تجربه ادوار گذشته، نبود انسجام نظری و ضعف ارتباط مؤثر میان دولت و 
حوزه را از دلایل اصلی فراز و نشیب این تعامل دانست و افزود: روحانیت باید 
ضمن حفظ استقال خود، نقشی فعال در پیوند مردم و حاکمیت ایفا کند.آملی 
لاریجانی تأکید کرد: همان طور که روحانیت نمی تواند نســبت به مشکات 
جامعه بی تفاوت باشد، باید محدودیت های اجرایی دولت را نیز درک کند و 
در بیان مطالبات، رویکردی واقع بینانه و همراه با درک متقابل داشــته باشد.
وی افــزود: انتظار می رود روحانیت در پیگیری ارزش ها، با رویکردی عقانی 
و سنجیده وارد مسائل اجتماعی شــود.در پایان دیدار لاریجانی با تمجید از 
اعتدال در رفتار و پیوند مستمر حجت الاسام والمسلمین عماد با حوزه علمیه، 
ابراز امیــدواری کرد که زمینه تعامل مؤثر میان دولت و حوزه بیش از پیش 
تقویت شود.در ابتدای این دیدار، حجت الاسام والمسلمین عماد گزارشی از 

برنامه ها و چالش های پیش روی ارتباط دولت و روحانیت ارائه کرد.

معاون اول رئیس جمهور گفت: باید رشــد هشت درصدی را محقق کنیم اما این کار به ۲۰۰ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز دارد و اگر چه منابع داخلی کارساز است اما نمی توانیم به 
منابع داخلی محدود شویم.به گزارش خبرگزاری مهر، در دیدار یک و نیم ساعته محمد رضا 
عارف معاون اول رئیس جمهور با اســتاندار و نمایندگان مردم شهرستان های استان گیلان 
در مجلس شــورای اســلامی که در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، عارف پس از 
شنیدن مشکلات و راه حل های ارائه شده از سوی استاندار و نمایندگان استان، گفت: در دولت 
چهاردهم آماده همکاری برای کمک به حل مشکلات و چالش های بیان شده هستیم.وی با 
بیان اینکه سانتیمتر به سانتیمتر سرزمین گیلان ارزشی غیرقابل وصف دارد گفت: استان های 
شمالی و از جمله گیلان از ابتدای ا نقلاب از اولویت های کشور بوده اند اما متأسفانه به دلایل 
مختلف، این استان آن گونه که انتظار می رفت توسعه پیدا نکرد که باید با تلاش و برنامه ریزی 
و دعوت از بخش خصوصی، گیلان را به جایگاه شایسته اش برسانیم.معاون اول رئیس جمهور 
با اشــاره اهمیت راهبردی استان گیلان در مسیر اتصال ایران به منطقه اوراسیا، اظهار کرد: 
مرزهای شمالی کشور به ویژه این استان برای ما اهمیت بسیار زیادی دارد؛ چرا که تجارت با 
منطقه اوراسیا عمدتاً از این مسیر انجام می شود.عارف با تأکید بر اهمیت کریدورهای عبوری 
از گیلان به عنوان شــاهراه های اصلی ارتباط با اوراسیا افزود: این مسیرها برای آینده تجاری 

و ترانزیتی کشور تعیین کننده اند و باید در اولویت توسعه قرار گیرند.معاون اول رئیس جمهور 
همچنین با انتقاد از تداوم چالش های زیســت محیطی گیلان و مازندران، بیان کرد: مســأله 
فاضلاب و پسماند بعد از چند دهه همچنان حل نشده باقی مانده است و اکنون باید برای رفع 
آنها چاره اندیشــی کرد.وی در ادامه با اشاره به ویژگی های خاص استان گیلان تاکید کرد: ما 
معتقدیم که کشاورزی، گردشگری و صنعت باید پیشانی پیشرفت استان باشند، البته منظور 
از صنعت، صنایع بدون آلودگی خصوصاً در حوزه آی تی و صنایع پیشرفته و نوین است که 
با توجه به نخبگان استانی و ظرفیت بالایی که در این زمینه در این استان وجود دارد، دست 
یافتن به آن دشوار نیست. معاون اول رئیس جمهور با اشاره به فرصت های طلاییی ای که برای 
رشد استان وجود داشته اما از آنها غفلت شده است، افزود: متأسفانه آنگونه که انتظار می رود 
در زمینه گردشــگری کار نکرده ایم، با آلوده کردن محیط زیست منظره زیبای طبیعت را از 
بین برده ایم، در بخش کشاورزی با آنکه استان از نظر برنج زبانزد دنیاست اما به دلیل آنکه در 
دهه های ابتدایی انقلاب جلوی تقسیم زمین ها گرفته نشد، حالا با این مسئله مواجه هستیم 
که با نیم هکتار یک خانواده باید مخارج خود را تأمین کند که کاری بسیار سخت و نشدنی 
است و همه اینها موانعی هستند که با آنها روبرو هستیم. عارف ادامه داد: نتیجه بی توجهی به 
این استان، همین مشکلاتی است که در جنگل ها و منابع طبیعی شاهد آن هستیم، در حالی 

که ما در دولت چهاردهم باید به ســمت آن نوع از گردشــگری، کشاورزی و صنایع های تک 
برویم که آلوده کننده محیط زیســت نیستند و این نوع از صنعت با توجه به حضور نخبگان 
و چهره های برجسته بین المللی در این استان، می تواند به یک مزیت مهم تبدیل شود البته 
بایــد در این زمینه ها برنامه ریزی کرد و ما هم به عنوان دولت در هر کجا که لازم باشــد در 
خدمت شما هستیم. راهبرد دولت وفاق، گسترش مشارکت بخش خصوصی است وی گفت: 
راهبرد دولت وفاق، گسترش مشــارکت بخش خصوصی است و این اولویت ماست، اگر چه 
در دهه هــای ۶۰ و ۷۰ در زمینه حضور بخش خصوصی با مشــکل روبــرو بودیم اما با ابلاغ 
سیاست های کلی اصل ۴۴ شرایط در زمینه بخش خصوصی بسیار تغییر کرده است و مقام 
معظم رهبری در سخنان خود به این موضوع تاکید کردند که بخش خصوصی باشد و جایی 
که بخش خصوصی نتوانست وارد شــود، دولت به میدان بیاید. عارف اظهار داشت: با بخش 
خصوصی با سازوکارهای صحیح توافق کنید تا پای کار بیایند، ما نمی توانیم از اهداف برنامه 
هفتم کوتاه بیاییم، ما نمی توانیم سند چشم انداز ۲۰ ساله را نادیده بگیریم، ما باید رشد هشت 
درصــدی را محقق کنیم اما برای این کار به ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز 
است، که اگر چه منابع داخلی در این زمینه کارساز است اما نمی توانیم خودمان را به منابع 
داخلی محدود کنیم. گیلان مسیر اتصال ایران به اوراسیاست؛ لزوم اعطای اختیارات لازم به 
اســتان های مرزی معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به استان گیلان گفت: هر سانتیمتر از 
خاک این سرزمین، ارزشمند و گرانبهاست، گیلان مسیر اتصال ایران به اوراسیاست، نخبگان 
بین المللی بســیاری از این خطه به جهان معرفی شده اند، سرزمین کشاورزی، گردشگری و 
زیبایی است، برنج آن را در همه دنیا می شناسند، همه عوامل جهش اقتصادی در این استان 
وجود دارد، اما متأسفانه در دهه های گذشته آنطور که باید به این استان توجه نشده است، با 
اختیاراتی که به اســتانداران استان های مرزی داده می شود، زمان آن رسیده است که استان 
در همه زمینه ها و خصوصاً در زمینه تجارت با کشورهای همسایه بدرخشد.معاون اول رئیس 
جمهور در ادامه خطاب به استاندار و نمایندگان استان افزود: راهبرد کلی ما این است که به 
استانداران و خصوصاً استانداران استان های مرزی اختیارات لازم داده شود، این اختیارات البته 
تنها برای مبادلات مرزی نیست، بلکه حتی اختیار تجارت و بازرگانی با کشورهای همسایه هم 
داده خواهد شــد، در مورد استان گیلان، اوراسیا از جمله مناطقی است که در حوزه فعالیت 
شماست.وی بر مشارکت بخش خصوصی در توسعه گیلان نیز تاکید کرد و گفت: در هر جایی 
که سرمایه گذار آماده ورود باشد، دولت حمایت کامل خواهد کرد، اگر با بخش خصوصی توافق 
کنید، ما هم کمک می کنیم.عارف همچنین در زمینه رفع مشکلات زیست محیطی مربوط به 
فاضلاب های صنعتی و خانگی و زباله و پسماند استان، گفت: در این موارد همه باید با جدیت 
کار کنیم تا این مشــکلات رفع شود.در ابتدای این جلسه، اســتاندار و نمایندگان استان به 
چالش های پیش روی گیلان و خصوصاً در مورد مخاطرات زیست محیطی مربوط به آلودگی 
آب تالاب ها، رودخانه ها و دریا به دلیل ورود فاضلاب های صنعتی و خانگی به آب های جاری 
و نبود تصفیه خانه های مورد نیاز، مشکلات دفن غیربهداشتی پسماند و زباله خصوصاً در زمان 
اوج سفر به استان، راه آهن رشت - آستارا، معضلات برنج کاران و کشاورزان استان، کمبود هتل 
و بیمارستان، قطعی برق در فصل نشاء، کمبود آزاد راه و… پرداختند.در این جلسه، همچنین 
فرصت های اقتصادی برتر اســتان توسط حاضران تشریح شده و از معاون اول رئیس جمهور 
برای شــکوفایی این فرصت ها و رفع موانع سرمایه گذاری در حوزه تولید و خصوصاً در زمینه 

گردشگری و کشاورزی درخواست همکاری شد.

شهباز شریف گفت که پاکســتان از حق ایران برای استفاده از انرژی صلح آمیز هسته ای 
حمایت می کند.به گزارش ایســنا، شهباز شریف نخست وزیر پاکستان عصر امروز دوشنبه 
در نشســت خبری مشترک با مسعود پزشکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران اظهار کرد: 
ما آماده صحبت با هند برای صلح هســتیم و البته به شــرطی که آنان هم جدی باشند 
اما اگر به ما حمله کنند آماده پاســخگویی هستیم. ما همچنین جنگ در غزه را محکوم 
می کنیــم و از جامعه بین المللی برای رســیدن به صلح پایدار درخواســت اقدام داریم .

وی افزود: همچنین ما از حق ایران برای اســتفاده از انرژی صلح آمیز هســته ای حمایت 
می کنیم .نخســت وزیر پاکســتان با بیان اینکه سفر ما به  کشــور برادرمان ایران لحظه 
بســیار مهمی اســت، گفت: ایران خانه دوم ماست و ما عمیقاً برای استقبال گرمی که از 
من و هیئت همراه به عمل آوردید مدیون شــما هستیم. این امر نشان دهنده احساسات 
برادرها در قبال برادرهاست .شریف تأکید کرد: ما هم اکنون نشست بسیار سازنده و مثبتی 
داشــتیم و در زمینه همــکاری در حوزه های مختلفی با هم صحبت کردیم. دو کشــور 

همســایه باید بتواننــد به توافق هایی در زمینه همکاری هــای مختلف در زمینه تجارت، 
ســرمایه گذاری و غیره دســت پیدا کنند.وی ادامه داد: در پاکســتان نیز فرصت خوبی 
داشــتیم تا از برادر عزیزمان آقای دکتر عراقچی دیپلمات برجسته ایران استقبال کنیم. 
بحث های خیلی خوبی با او داشتیم.نخســت وزیر پاکســتان تاکید کرد: ما به امید خدا از 
بحران اخیر سربلند و پیروز بیرون می آییم و این به پشتوانه نیروهای مسلح قوی ماست و 
همچنین حمایت مردم پاکستان از نیروهای مسلح خودشان.شریف ادامه داد: ما خواستار 
صلح هستیم و برای صلح هم اقدام می کنیم و این رو از طریق گفت وگو به دنبال پیشبرد 
مســائل هستیم؛ مسائلی مانند کشمیر که منطبق با قطعنامه های شورای امنیت سازمان 
ملل اســت. ما آمــاده صحبت با هند برای صلح درباره موضوعــات مختلف از جمله آب، 
تجارت، مبارزه با تروریســم و موضوعات دیگر هستیم البته به شرطی که آنان هم جدی 

باشند. اگر آنان صلح را بپذیرند نشان خواهد داد که واقعاً جدی هستند.

مسعود پزشکیان گفت که مرزهای مشترک ایران و پاکستان باید عاری از ناامنی و حضور و فعالیت گروه های تروریستی باشد.به گزارش 
ایسنا، مسعود پزشکیان عصر امروز دوشنبه در نشست خبری با شهباز شریف، نخست وزیر پاکستان اظهار کرد: شما برادر ما هستید و 
ما شما را از صمیم قلب دوست داریم.وی افزود: پاکستان کشور مهم در همسایگی ماست و روابط تاریخی ما با پیوند تمدنی و فرهنگی 
گسترده شده است که قرابت دو کشور را رقم زده و به قرن های گذشته بازمی گردد.پزشکیان یادآور شد: دو کشور در بسیاری از موضوعات 
مرتبط با جهان اسلام و دنیا دیدگاه های مشترک دارند.رئیس جمهوری اظهار کرد: در جلسه مشترک بر گسترش همکاری های سیاسی، 
فرهنگی و بین المللی تاکید داشتیم و از جمله بر اجرای اسناد و توافقات قبلی، تاکید کردیم.وی ادامه داد: ما معتقدیم مرزهای مشترک دو کشور باید عاری از ناامنی و حضور و فعالیت 
گروه های تروریستی باشد. برای ارتقای امنیت در مرزها و مبارزه با عوامل مخل امنیت دو طرف اراده جدی دارند و جمهوری اسلامی ایران، امنیت پاکستان را جزو منافع خود می داند و 
حفظ امنیت پایدار و تلاش برای ایجاد روابط دوستانه با همسایگان را جزو منافع مشترک خود تلقی می کنیم.پزشکیان یادآور شد: ایران از برقراری صلح و آتش بس بین هند و پاکستان 

استقبال می کند. حل و فصل اختلافات از طریق گفت وگو و به شیوه های مسالمت آمیز پیش نیاز توسعه پایدار و امنیت در کشور و در منطقه و در جهان است .

مشهد- سید محسن نقوی، وزیر کشور پاکستان با غلامحسین مظفری، استاندار خراسان رضوی دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، وزیر کشــور پاکستان پیش از عزیمت به تهران، برای زیارت مضجع شریف امام رضا )ع( 
وارد مشهد شد و مورد استقبال استاندار خراسان رضوی قرار گرفت.وزیر کشور پاکستان با اشاره به پیوندهای عمیق 
مذهبی میان مردم پاکستان و مشهد مقدس بیان کرد: مشهد یکی از شهرهایی است که هر ساله هزاران زائر پاکستانی 
برای زیارت و ادای احترام به حرم مطهر امام رضا علیه السلام به آن سفر می کنند.وی افزود: به ویژه در دو ماه آینده، 
شــاهد خیل عظیمی از زائران پاکستانی خواهیم بود که به مشهد سفر خواهند کرد و این شهر عملًا مملو از زائران 
پاکســتانی خواهد شد.سفر دو روزه وزیر کشور پاکستان از شهر لاهور به مقصد جمهوری اسلامی ایران آغاز شده و 
وی قرار اســت به هیأت همراه نخست وزیر پاکستان ملحق شود.وزیر کشور پاکستان همچنین قرار است با برخی از 

مسئولان دولت ایران نیز دیدار و جلسات دوجانبه برگزار کند.

پزشکیان: مرزهای مشترک ایران و پاکستان باید عاری از فعالیت 
گروه های تروریستی باشد

وزیر کشور پاکستان با استاندار خراسان رضوی 
دیدار و گفتگو کرد

در نشست خبری مشترک با پزشکیان

شهباز شریف: از حق ایران برای استفاده از انرژی صلح آمیز 
هسته ای حمایت می کنیم
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گزیده خبرگزیده خبر
خیز کرمانشاه به سمت احداث نیروگاه های خورشیدی

تحول در برداشت نفت از »سپهر« و »جفیر« با مدل سازی 
WRFM هوشمند و فناوری

ایسنا/کرمانشــاه با جدی تر شدن شرایط ناترازی انرژی در کشور و در کنار برنامه های 
مدیریت مصرفی که وجود دارد، حرکت جدی جهت احداث نیروگاه های خورشــیدی 
بزرگ و کوچک مقیاس در کشور و به تبع آن در استان کرمانشاه آغاز شده تا بخشی 
از انــرژی مصرفی از این طریق تامین شــود. چند روز قبل وزیر نیرو اعلام کرد که در 
پیک مصرف برق با حدود ۲۰ درصدی کســری تامین برق مواجه هســتیم که عمدتا 
از طریق مدیریت بار مرتفع می شــود. اما با توســعه شــبکه برق و افزایش مصرف در 

ســال های آینده هر سال این ناترازی جدی تر خواهد شد و با توجه به محدودیتی که 
در زمینه نیروگاه های برق آبی - به دلیل شــرایط خشکســالی حاکم بر کشور- داریم، 
دیگر مجالی برای احداث چنین نیروگاه هایی با هزینه زیاد نیســت. از ســوی دیگر در 
فصل زمســتان تامین سوخت برای نیروگاه های گازی نیز با دشواری مواجه است و با 
توجه به این شــرایط راهی جز حرکت به ســمت احداث نیروگاه های خورشیدی باقی 
نمی ماند.با توجه به شــرایط اقلیمی کشــورمان و ســاعات طولانی تابش نوری که در 

اختیار داریم، احداث نیروگاه های خورشــیدی بــزرگ و کوچک مقیاس، بهترین راه 
حل ممکن برای افزایش ظرفیت تولید برق در کشور است که باید از سالیان گذشته 
آغاز می شــد، اما اکنون هم اگرچه کمی دیر شروع شــده، اما با شتاب در حال اجرا 
اســت.در استان کرمانشاه نیز با تاکید و پیگیری ویژه اســتاندار، مراکز مستعد برای 
احداث نیروگاه های خورشــیدی کوچک و بزرگ مقیاس شناســایی شــده که البته 
همچنان ادامه دارد و این امیدواری هســت که ظرفیت تولید برق اســتان با احداث 
نیروگاه های خورشیدی از ۲۲۰۰ مگاوات کنونی، فراتر رود.جعفر الفتی نیا مدیرعامل 
شــرکت برق منطقه ای غرب در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه احداث نیروگاه 
خورشیدی در اســتان کرمانشــاه در دو بخش نیروگاه های کوچک و بزرگ مقیاس 
دنبال می شود که پیگیری احداث نیروگاه های بزرگ مقیاس با شرکت برق منطقه ای 
و کوچک مقیاس با شــرکت توزیع برق اســت، اظهار کرد: برای احداث نیروگاه های 
بــزرگ مقیاس پایش نقاط مختلف اســتان را از ماه ها قبل بــا جدیت آغاز کردیم و 
پس از ارزیابی مختلف و کار کارشناســی دقیــق، در نهایت هفت هزار هکتار اراضی 
مناســب برای احداث نیروگاه خورشیدی شناسایی شــده است.وی خاطرنشان کرد: 
در گام بعدی باید ســرمایه گذاران پای کار بیایند و ما نیز تا حد امکان حمایت هایی 
را در ایــن خصــوص انجام خواهیــم داد.الفتی نیا با بیان اینکه زمان اجرایی شــدن 
ایــن نیروگاه ها به پای کار آمدن ســرمایه گذاران بســتگی دارد، افزود: مقدمات کار 
از سوی شــرکت برق منطقه ای فراهم شده اســت.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
غرب یادآور شد: برنامه دیگری که در دستور کار داریم شناسایی زمین های مازاد در 
ایستگاه های برق سطح استان و احداث نیروگاه خورشیدی در این اراضی با همکاری 
ساتپا)سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق( است.وی از اینکه ادارات 
ملزم شــده اند بخشــی از برق  مورد نیاز خود را از طریق پنل های خورشیدی تامین 
کنند نیز یاد کرد و ادامه داد: شرکت برق منطقه ای غرب از سالیان گذشته پنل های 
خورشــیدی را نصب کرده و اکنون نیــز برنامه داریم ۱۶۰ کیلــووات ظرفیت دیگر 
به این پنل های خورشــیدی اضافه کنیم.عبدالرضا علیرضاپوری مدیرعامل شــرکت 
توزیع برق کرمانشاه نیز با اشاره به اقداماتی که برای احداث نیروگاه های خورشیدی 
کوچک مقیاس در کرمانشاه صورت گرفته، اظهار کرد: یکصد و یازده خاستگاه انرژی 
خورشــیدی در اســتان مطالعه شده و قرار اســت در این نقاط پنل های خورشیدی 
نصب شــود.وی پیش بینی برق تولیدی از این یکصد و یازده خاستگاه را حدود ۳۳۰ 
مــگاوات اعلام کرد که رقم قابل توجهی خواهد بود.مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق کرمانشــاه با بیان اینکه برای اجرای نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس در 
این نقاط تســهیلاتی در نظر گرفه شده، خاطرنشــان کرد: محل تامین این اعتبارات، 
از تســهیلات ۳۸ هزار میلیارد تومانی مصوب ســفر رئیس جمهور به اســتان اســت.

علیرضاپوری به الزام ادارات به نصب پنل های خورشــیدی نیز اشاره کرد که با جدیت 
در کرمانشــاه دنبال می شود و عنوان کرد: ادارات ملزم هستند ۲۰ درصد برق مصرفی 

خود را انرژی تجدیدپذیر تامین کنند.

از شــرکت های  انــرژی یکی  رئیــس پورتفولیــوی معاونــت بالادســتی گروه 
WRFM گفت: با استفاده  دانش بنیان با اشــاره به راه اندازی مرکز هوشــمند 
از مدل ســازی های اســتاتیک و دینامیک و بهره گیری از سیستم های هوشمند، 
موفق شــدیم برداشــت نفــت را در میادین ســپهر و جفیر به طور چشــمگیری 
افزایــش دهیــم. وی بهره گیــری از ابزارهــای داده محــور را گامــی مؤثر در 
بهینه ســازی ســرمایه گذاری در صنعت نفت دانســت.به گزارش ایســنا، دکتر 
مهدی سیدســار، رئیــس پورتفولیوی معاونت بالادســتی گروه انرژی شــرکت 
WRFM، در جریــان بازدید رســانه ها از مرکز  دانش بنیــان طــراح پــروژه 
WRFM، یکــی از اهــداف کلیدی این مرکز را بهینه ســازی و بیشینه ســازی 
ارزش میادیــن نفتی عنوان کرد و گفــت: صنعت نفت نیازمند ســرمایه گذاری 
کلان اســت، بنابراین باید تلاش شود بیشــترین بازده از کمترین سرمایه گذاری 
حاصل شــود.وی فرآیند بهینه ســازی در صنعت نفت را یک روند دائمی توصیف 
و اظهــار کرد: زمانی که قرار اســت یک مخزن نفتــی زیرزمینی به بهره برداری 
برســد، پس از شناســایی اولیه، عملیات مدل ســازی روی آن انجام می شــود. 
ایــن مدل ســازی با هدف تعیین گســتره مخــزن و حجم ذخایــر نفتی صورت 
می گیــرد و به آن مدل ســازی اســتاتیک گفتــه می شود.سیدســار ادامه داد: 
مدل ســازی اســتاتیک نفت یکی از مراحل کلیدی در فرآیند شــناخت و توسعه 
مخازن اســت که ســاختار زمین شناسی مخزن را به صورت ســه بعدی بازسازی 
می کنــد. این مــدل، مبنایی بــرای تصمیم گیری های مهندســی و اقتصادی در 
صنعــت نفت و گاز به شــمار می رود.وی افزود: اما زمانی کــه مخزن به مرحله 
بهره برداری می رسد و فشــار آن کاهش می یابد، وارد فاز دینامیک می شود؛ در 
این مرحله، بر اســاس رفتار فشــار و جریان سیالات، مدل سازی دینامیک انجام 
می شــود تا عملکرد مخزن در طول زمان پیش بینی و به درســتی مدیریت شود.

رئیــس پورتفولیوی معاونت بالادســتی گروه انرژی این شــرکت دانش بنیان با 
اشــاره به اینکه اطلاعات به دست آمده از مدل سازی های اســتاتیک و دینامیک 
می توانــد مســیر بهینه ســازی مخزن را مشــخص کنــد، ادامــه داد: مطالعات 
میادین نفتی بر پایه این مدل ســازی ها انجام می شــود و بر اساس آن، برنامه ای 
بــرای بهره برداری تدوین می شــود. با این حال، ممکن اســت در طول اجرای 
برنامه، شــرایط مخــزن تغییر کنــد، بنابراین اســتفاده از ابزارهای هوشــمند 
در تصمیم گیری ضروری اســت.وی توســعه صنعت نفــت را نیازمند هم افزایی 
تخصص هــای گوناگون دانســت و خاطرنشــان کرد: با همــکاری یکپارچــه متخصصان 
می تــوان تصمیمــات اثربخش تری اتخاذ کرد. بر همین اســاس، نســبت به تشــکیل تیم 
WRFM اقدام کردیم.سیدســار یکــی از کارکردهای  تحقیقاتــی و راه انــدازی مرکــز 
ایــن مرکز را پایــش و مانیتورینــگ تولید میادیــن نفتی عنوان کرد و افــزود: از جمله 
شــاخص های عملکــردی مرکز، پیش بینی تولید در بازه های زمانی ســه ماهه و یک ســاله 
اســت. در صورتی که تولید واقعــی از پیش بینی ها کمتر باشــد، دلایل آن مورد تحلیل و 
بررســی قرار می گیرد.وی هشداردهی نســبت به بروز ناهنجاری ها را از دیگر قابلیت های 
 HIPPS این مرکز دانســت و تصریح کرد: یکی از بخش های مهم این مجموعه، سیستم 
اســت که به منظور کنترل ریســک در مخازن نفتی مورد اســتفاده قرار می گیرد.سیدسار 
بــا بیان اینکــه این مرکز تاکنون در میادین نفتی ســپهر و جفیر به بهره برداری رســیده 
اســت، گفــت: این میادیــن با کاهش برداشــت مواجه بودنــد، اما بــا بهره گیری از این 
ســامانه هوشــمند، افزایش برداشــت تحقق یافت. به عنوان نمونه، در مخزن ســپهر ۵، با 
ســرمایه گذاری ۱.۶ میلیون دلاری توانســتیم تولید روزانه را به ۸ هزار بشکه برسانیم.به 
گفته وی، در ســپهر ۱۱ برداشــت روزانه از ۱۵۰۰ بشــکه به ۳۵۰۰ بشکه افزایش یافت. 
همچنین در ســپهر ۷ برداشــت از ۴۳۰۰ بشکه به ۵۳۰۰ بشکه، در سپهر ۸ از ۲۳۰۰ به 
۲۹۰۰ بشــکه و در مخزن خفیر ۶ نیز افزایش قابل توجهی در تولید حاصل شــده اســت.

سیدســار از بهره گیری از این مرکز در نیروگاه مشــهد خبــر داد و گفت: این فناوری در 
کاهش هزینه های این نیروگاه مؤثر بوده اســت.

شکایت عراق از آمریکا بر سر امضای 
قراردادهای نفتی کردستان

عراق علیه آمریکا به دلیل قراردادهای نفتی بین شرکت های آمریکایی و دولت منطقه ای کردستان 
در شمال این کشور، شکایتی مطرح کرد.به گزارش ایسنا، رسانه های عراقی خبر دادند این شکایت 
روز دوشــنبه ثبت شــده و دولت آمریکا را متهم کرده است که به شرکت های تحت صلاحیت 
خود اجازه می دهد قراردادهای اکتشــاف و تولید نفت را مستقیما با دولت منطقه ای کردستان 
امضا کنند. بغداد اســتدلال می کند که این قراردادهــا، وزارت نفت دولت فدرال را دور می زند و 
قانون اساســی عراق را که بر اســاس آن، نفت یک منبع ملی تحت کنترل دولت مرکزی است، 
نقض می کند.این اقدام قانونی تنها چند روز پس از آن صورت گرفت که وزارت نفت عراق، بیانیه 
عمومی تندی صادر کرد و هشــدار داد که هر شــرکت خارجی که به طور مستقل در کردستان 
بــدون تایید دولت فدرال فعالیت کند، ناقض قانون عراق اســت. این وزارتخانه به طور خاص از 
شــرکت های آمریکایی انتقاد و اظهار کرده بود که عدم اقدام واشــنگتن در این مورد، به منزله 
تایید ضمنی توسعه غیرمجاز نفت در منطقه است.این شکایت بر اساس حکم سال ۲۰۲۲ دیوان 
عالی فدرال عراق صورت گرفته که بر اســاس آن، قراردادهای نفتی کردستان، غیرقانونی بوده و 
تمام قراردادهای فروش و صدور مجوز نفت خام از طریق دولت مرکزی بغداد باید انجام شــود. 
با این حال، اجرای این قانون منظم نبوده اســت و شرکت های بین المللی تحت قراردادهایی که 
مستقیما با دولت منطقه ای امضا شده اند، به فعالیت خود در کردستان ادامه داده اند.شرکت های 
انرژی آمریکایی مدت هاست که به دلیل شرایط مطلوب قرارداد، تمهیدات امنیتی و تاییدیه های 
سریع در مقایسه با دولت مرکزی، منطقه کردستان را به عنوان یک منطقه سرمایه گذاری جذاب 
می بینند. با وجود مخالفت بغداد، تعدادی از این شرکت ها، فعالیتشان را در شمال این کشور حفظ 
کرده اند و نفت خام را از طریق ترکیه و فراتر از سیســتم صادرات فدرال عراق، ارســال می کنند.

بر اســاس گزارش اویل پرایس، وزارت امور خارجه یا وزارت انرژی آمریکا، در مورد این دعوی یا 
پیامدهای دیپلماتیک بالقوه آن، هیچ اظهار نظری فوری نکرده است.

فروش اموال آرامکوی سعودی برای 
تهیه نقدینگی

آرامکوی سعودی در حال بررســی فروش دارایی هایش به عنوان راهی برای افزایش نقدینگی و 
تامین مالی توســعه بین المللی و فعالیت های فعلی اســت.به گزارش ایسنا، منابع آگاه به رویترز 
گفتند: این غول نفتی دولتی از بانک های ســرمایه گذاری خواســته اســت تا ایده هایی در مورد 
بهترین روش تولید نقدینگی از دارایی هایش ارائه دهند. دو منبع دیگر به رویترز گفتند که فروش 
دارایی ها می تواند به آرامکو در تلاش هایش برای افزایش کارایی عملیات و کاهش هزینه ها کمک 
کند.آرامکو از کاهش سود سال ۲۰۲۴ خبر داد و پیش بینی کرد که سود سهام امسال ۳۰ درصد 
کمتر خواهد بود. این امر وضعیت مالی دولت عربستان سعودی را تحت فشار بیشتر قرار خواهد 
داد.آرامکو که بزرگترین تولیدکننده و صادرکننده نفت در جهان است، در مارس، ۱۰۶.۲ میلیارد 
دلار سود خالص را برای سال ۲۰۲۴ گزارش کرد که نسبت به ۱۲۱.۳ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۳ 
کاهش داشت که به دلیل کاهش میانگین قیمت نفت و محدودیت تولید عربستان تحت توافق 
اوپک پلاس بود.هیئت مدیره آرامکو برای ســه ماهه چهارم، ۲۱.۱ میلیارد دلار سود سهام پایه 
را اعلام کرد که نســبت به ســال گذشته، ۴.۲ درصد افزایش یافته است. با این حال، سود سهام 
به اصطلاح مرتبط با عملکرد برای ســه ماهه چهارم، فقط به ۲۰۰ میلیون دلار کاهش یافت که 
منعکس کننده تاثیر قیمت پایین نفت بود.بر اساس گزارش اویل پرایس، آرامکو بزرگترین منبع 
تامین درآمدهای بودجه عربســتان ســعودی و پروژه های دولتی است. با وجود اینکه آرامکو در 
میادین نفتی متعارف خود، یکی از کمترین هزینه های تولید در جهان را دارد، پروژه هایی بسیار 
جاه طلبانه دولت عربســتان سعودی، قیمت ســر به  سر بودجه نفت را به بیش از ۹۰ دلار در هر 
بشکه رسانده است. کسری بودجه این کشور در سه ماهه اول امسال، به ۱۵.۶ میلیارد دلار رسید 

که بیش از نصف رقم مورد پیش بینی وزارت دارایی برای کل سال است.

برق در تنگنای اقتصادی؛ 
خاموشی ها فقط بخش کوچکی از 

ناترازی انرژی است
مصرف برق در ایران هر ســال رشــد 
گســترش  امــا  دارد،  چشــمگیری 
زیرســاخت های تولیــد از این روند جا 
مانده؛ آیا خاموشــی ها بیشــتر از قبل 
در کمین اند یا راه حل های اساســی در 
راه اســت؟ به گــزارش خبرنگار مهر با 
افزایش جمعیت، تغییر ســبک زندگی، 
توســعه صنایع و فراگیری وسایل برقی 
پرمصرف، مصرف برق در ایران به شدت 
رو به افزایش گذاشــته است. طی یک 
دهه اخیر، هرســال رکورد جدیدی در پیک مصرف به ثبت رســیده و این رشــد 
چشــمگیر، زیرســاخت های تولید برق را به چالش کشیده است. این واقعیت امروز 
فقط به شــکل خاموشــی های مکرر و اخطارهای وزارت نیرو جلوه گر نیست، بلکه 
تأثیــرات عمیق تری بر امنیت انرژی، اقتصاد، رفاه اجتماعی و حتی محیط زیســت 
برجــای می گذارد. ظرفیت تولید کجاســت و مصرف چه می کند؟ بر اســاس آمار 
شــرکت مدیریت شبکه برق ایران، ظرفیت اسمی نیروگاه های کشور در پایان سال 
۱۴۰۳ به ۹۴ هزار و ۵۷۹ مگاوات رســیده اســت. اما توان عملی تولید با احتساب 
تعمیرات، فرســودگی، راندمان پایین برخی واحدها و کمبود سوخت، معمولاً بین 
۶۵ تا ۷۵ هزار مگاوات در نوســان اســت. در مقابل، در تابســتان ۱۴۰۳، تقاضای 
برق کشــور به بالای ۸۵ هزار مگاوات برســد.از سوی دیگر، ســاخت نیروگاه های 
جدید به دلایل متعدد اقتصادی، فناوری و زیســت محیطی با کندی پیش می رود 
و ســرمایه گذاری داخلی و خارجی در این حوزه کمتر از هدف برنامه ریزان اســت. 
مشکل فقط افزایش مصرف نیست نکته مهم آنکه بخشی از بحران برق ایران ناشی 
از شــدت مصرف بالاســت؛ یعنی برای تولید هر واحد محصول یا رفاه خانوار، چند 
برابر استاندارد جهانی انرژی مصرف می کنیم. برخی از آمارها نشان می دهند، شدت 
مصرف برق کشــور ۳ تا ۴ برابر میانگین جهانی است. دلیل اصلی این میزان اتلاف، 
فرســودگی شــبکه، ضعف مدیریت ســمت تقاضا و نبود برنامه جدی برای ارتقای 
بهره وری انرژی در صنایع و منازل اســت. همچنین اوج مصرف در تابستان عمدتاً 
به دلیل استفاده گسترده از کولر و صنایع انرژی بر رقم می خورد. در این دوره، وزارت 
نیرو معمولاً ناگزیر به اعمال خاموشــی های چرخشی، کاهش برق صنایع و اجرای 
برنامه های مدیریت بار می شود. صنعتگران و مردم هرساله نگران تکرار این وضعیت 
هستند و تأثیرات آن در سطح تولید ملی، تورم و نارضایتی اجتماعی خود را نشان 
می دهد. آسیب شناســی بودجه و سرمایه گذاری بر اســاس این گزارش، آنطور که 
کارشناسان تاکید می کنند افزایش بدهی دولت به نیروگاه سازان و پیمانکاران، نبود 
مشوق های کافی برای سرمایه گذاری بخش خصوصی، و تأخیر در دریافت مطالبات 
از خریداران عمده برق، همگی فرآیند توسعه زیرساخت های تولید را کند کرده اند.

به همین دلیل، هرچند ظرفیت اســمی نیروگاه ها ســالانه رشدی حدود ۲-۳ هزار 
مگاوات مشــاهده می شود، اما این رشد پاســخگوی افزایش سالانه مصرف نیست. 
فرســودگی شــبکه و تلفات بالای انتقال از سویی دیگر شــبکه برق ایران با حدود 
۵۰۰ هزار کیلومتر خطوط انتقال و توزیع، یکی از گســترده ترین شبکه های منطقه 
است ولی با مشکل فرسودگی، تلفات بالا )تا ۱۱ درصد(، و نیاز به نوسازی گسترده 
مواجه است. تلفات انرژی نه تنها هزینه اقتصادی دارد، بلکه فشار مضاعفی به تولید 
وارد می کند. انرژی تجدیدپذیر؛ ســهم اندک، امید بــزرگ  در خصوص انرژی های 
تجدیدپذیر نیز باید اشاره کرد که تا سال ۱۴۰۳، سهم انرژی های تجدیدپذیر )مثل 
خورشیدی و بادی( در تأمین برق ایران کمتر از یک درصد کل ظرفیت بوده است. 
افزایش این ســهم نیازمند سیاست گذاری کلان، سرمایه گذاری وسیع و رفع موانع 
حقوقی و اقتصادی اســت. با این حال، توسعه این منابع می تواند پایداری شبکه و 

امنیت انرژی را در درازمدت تضمین کند.

رئیس اتحادیه صنف نانوایان سنگکی تهران در خصوص تغییر قیمت نان های سنتی گفت: هنوز در این مورد تصمیم گیری 
نشــده و موضوع در حال بررسی است و نتایج به زودی اعلام می شود.به گزارش خبرنگار مهر، امسال افزایش نرخ کالاهای 
اساســی در حال رقابت با یکدیگر هســتند. نان قوت غالب ایرانیان بوده و بیش از ۴۰ درصد از کالری روزانه آنها را تأمین 
می کند.دولت آرد یارانه ای نانوایی های سنتی اعم از سنگک، بربری، تافتون و لواش را تأمین می کند که هزینه زیادی برای 
قوه مجریه دارد اما این امر یک روند معمول در تمام کشــورها بوده و حتی در آمریکا هم دولت برای اقلام اساســی و روزانه 
مردم یارانه می پردازد.ماکارونی و نان های حجیم و صنعتی با افزایش قیمت آرد آنها و حذف یارانه آرد دریافتی آنها افزایش 
یافته و این امر نیز از سوی نانوایان سنتی هم در حال پیگیری است.بنا بر گفته برخی مسئولان امر دستورالعمل تغییر قیمت 
نان باید از ســوی ستاد تنظیم بازار تدوین شود و هنوز در این خصوص تغییری اعمال نشده است.محمد سلیمانی، رئیس 
اتحادیه صنف نانوایان سنگکی تهران در پاسخ به پرسش خبرنگار مهر در خصوص تغییر قیمت نان های سنتی گفت: هنوز 

تصمیم گیری نشده و موضوع در حال بررسی است. وی اعلام کرد: نتایج بررسی ها به زودی اعلام می شود.

 با گذشت بیش از دو ماه از سال ۱۴۰۴، همچنان آئین نامه واردات خودرو ابلاغ نشده و معلوم نیست سرنوشت تعرفه واردات، وضعیت 
تخصیص ارز و ... برای واردات چگونه خواهد بود.به گزارش خبرنگار مهر، با گذشت بیش از دو ماه از آغاز سال ۱۴۰۴، یکی از مهم ترین 
ابزارهای تنظیم بازار خودرو کشور همچنان در وضعیت تعلیق و بلاتکلیفی به سر می برد. فرآیند واردات خودرو که طبق قانون بودجه سال 
جاری باید با تخصیص دو میلیارد یورو ارز و تدوین آئین نامه های اجرایی به جریان می افتاد، هنوز در گره ای بی سرانجام میان دستگاه های 
تصمیم گیر باقی مانده است. نه تنها آئین نامه اجرایی واردات تدوین و ابلاغ نشده، بلکه آنطور که فعالان صنعت خودرو می گویند سامانه 
ثبت سفارش نیز غیرفعال مانده و هیچ دستورالعملی درباره جزئیات تخصیص ارز، تعرفه ها، مدل های مجاز، سقف واردات و روند ترخیص 
از سوی دولت اعلام نشده است. این وضعیت سردرگم نه تنها فعالان اقتصادی، واردکنندگان و شرکت های نمایندگی را با چالش های 
اساسی مواجه کرده، بلکه دستگاه های اجرایی از جمله گمرک، سازمان توسعه تجارت، بانک مرکزی و حتی وزارت صمت را نیز در 

وضعیتی غیرقابل اقدام و انفعال نگه داشته است.

واردات خودرو در بن بست تصمیم گیری؛ تعللِ ۲ ماهه دولتتغییر قیمت نان در حال بررسی است
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در پی فراخوان مشترک بنیاد ملی علم ایران و بنیاد علوم روسیه، 
پس از ارزیابی از سوی بنیادها، تعداد ۱۵ طرح پذیرفته شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بنیاد علم ایران، نحوه ارزیابی 
پیشنهاده ها )پروپوزال ها( بدین ترتیب بوده که پس از بررسی اولیه 
و تعیین داوران تخصصی، هر طرح به طور همزمان در دو کشــور 
مورد داوری قرار گرفته اســت. طی رونــد داوری ها در بنیاد ملی 
علم ایران، نتایج داوری در کمیته های موضوعی متشکل از اعضای 
کارگروه های تخصصی بنیاد و ســایر اساتید مرتبط مورد ارزیابی 
قرار گرفته اســت.ارزیابی نهایی بر اساس شاخص هایی همچون 
نتایج داوری ها، ضرورت حضور مجریــان خارجی و ارزش افزوده 
برای کشور )مانند تخصص پژوهشــگران، امکانات آزمایشگاهی 
و دانش فنی(، توانمندی مجری و همــکاران، اهمیت موضوع از 
دیدگاه ملی، دستاوردهای طرح وکیفیت پروپوزال صورت پذیرفته 
اســت.در پایان پس از تبادل نتایج ارزیابــی بین دو بنیاد، تعداد 
۱۵ طرح مورد تصویب نهایی قرار گرفته اند.جلســات کمیته های 
ارزیابــی برای تعیین بودجه و تعهدات طرح های مصوب با حضور 
متقاضیان طی دو هفته آینده برگزار خواهد شد و زمان دقیق آن 
متعاقباً اعلام می شــود.با توجه به رقابتی بودن این فراخوان و به  
دلیل محدود بودن تعداد طرح هــای قابل پذیرش و همچنین با 
لحاظ  کردن نتایج ارزیابی دو کشــور در جمع بندی نهایی، برخی 
از پیشــنهاده ها با وجود کیفیت علمی بالا و نتایج داوری مثبت 
در بنیاد در اولویت نهایی حمایتی قرار نگرفته اند که امید اســت 
در فرصت های بعدی در فراخوان های بین المللی یا داخلی، مورد 

پذیرش و حمایت مالی بنیاد ملی علم ایران قرار گیرند.

ترجمه کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری 
توسط نشر آداش منتشر و راهی بازار نشر شد.به گزارش خبرنگار 
مهر، کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری به 
تازگی با ترجمه زهرا رضوانی ثانی توسط نشر آداش منتشر و روانه 
بازار نشر شده است. این رمان ادامه داستان شین و گریفین است.

در این قصــه، گریفین این بار به اندازه شــین شــخصیت اصلی 
قرار دارد و می خواهد به ســوالات مخاطــب در مورد اینکه بقیه 
شخصیت ها چه سرنوشتی پیدا کردند، پاسخ بدهد.در قسمتی از 
این کتاب می خوانیم:شــین جیغ زد. صدای مرد مثل ری بود؛ اما 
امکان نداشــت ری باشــد، او حالا در زندان بود. وقتی به سمت 
ماشین رفت، در را باز کرد و تلاش کرد داخلش شود؛ افکارش به 
کلی بهم ریخته بود. دوک هم کنارش بود و دقیقاً مثل او ترسیده 
بود، داشت دیوانه وار به سمت ماشین هولش می داد و پنجه هایش 
داخل پایه شین فرو رفته بودند. او سرش را داخل ماشین برد، دم 
دوک هم به صورتش خورد، وقتی داشت دور خودش می چرخید، 
بلند بلند پارس می کرد و باعث می شــد گوشــش درد بگیرد. او 
محکم فرمان را گرفت و خودش را کاملًا به داخل ماشین کشید 
و ســپس پاهایش را داخل برد.اما دقیقاً قبل از اینکه در را ببندد، 
دســتی مچ دســت چپش را گرفت و او را به بیرون کشید. دوک 
خودش را جلو کشــید و در چند اینچی صورت شین قرار گرفت 
و شــروع به غرش و پس زدن آن شخص کرد و چنگال هایش به 
طرز دردناکی در ران پای شین فرو می رفتند.او مچش را در جهت 
انگشــت شست، شخص حمله کننده، ضعیف ترین قسمت دست 
هر فرد، چرخاند؛ پایش را محکم روی زمین فشار داد و در همین 
زمان تلاش کرد، هم در را ببندد و هم مچ دستش را بیرون بکشد.

آن مرد فحشی را در گوشش فریاد زد و با بستن در توسط شین، 
به زمین افتاد. شین با دست چپش روی بدنه در دست می کشید 
و دنبال دکمه ای برای قفل کردنش می کشــت. در همین زمان با 
دســت راســتش، به دوک را رد کرد و دکمه استارت را زد، هیچ 

اتفاقی نیافتاد.

در پی فراخوان مشترک اعلام شد؛
اجرای ۱۵ طرح علمی مشترک با 
حمایت بنیاد علم ایران و روسیه

توسط نشر آداش؛

ترجمه رمان »تمام استخواهایش 
را بشمار« چاپ شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فارغ ز امید رحمت و بیم عذاب          آزاد ز خاک و باد و از آتش و آب

رنو مستر E-Tech با باتری بزرگ تر و شعاع حرکتی بیشتر معرفی شد

رنو اقدام به ارتقای ون مســتر E-Tech و جایگزینی باتری قدیمی ۳۳ کیلووات ســاعتی با نمونه جدید ۵۲ کیلووات ساعتی کرد. 
به همین خاطر ون کوچک و تجاری رنو هم اکنون می تواند حداکثر شــعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری داشــته باشد که نسبت به 
برد ۱۲۰ کیلومتری مدل قبلی بهبود ۶۸ درصدی را نشان می دهد. مستر E-Tech علیرغم ابعاد بزرگ خود از باتری کوچک ۳۳ 
کیلووات ساعتی نسل اول Zoe استفاده می کرد. خانواده مستر در سال ۲۰۱۹ فیس لیفت شد اما این خودروساز فرانسوی باتری 
۵۲ کیلووات ساعتی Zoe به روز را در این خودرو نصب نکرد. سرانجام اواخر سال ۲۰۲۱ اعلام شد این باتری در دسترس خریداران 
مستر E-Tech خواهد بود و حالا این اتفاق رخ داده است. باتری لیتیوم-نیکل-منگنز-کبالت رنو وزن ۳۵۰ کیلوگرمی دارد و ابعاد 
آن با باتری قبلی فرقی نمی کند به همین خاطر استفاده از باتری جدید تأثیر منفی روی فضای بارگیری نداشته است. از دیگر 
فاکتورهایی که روی بهبود شــعاع حرکتی مؤثر بوده اند می توان به ترمز احیا شونده، لاستیک هایی با مقاومت چرخشی پایین و 
حالت رانندگی اکو اشاره کرد. شعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری مناسب کسب وکارهای شهری خواهد بود هرچند این میزان شعاع 

حرکتی هنوز هم کمتر از خودرویی دیزلی با باک پر است.

جوکوویچ: دست کم تا ۴۰سالگی تنیس بازی خواهم کرد
مرد شماره یک جهان گفت می خواهد تا ۴۰ سالگی و حتی بیشتر به صورت حرفه ای تنیس بازی کند.به گزارش ایسنا و به نقل از 
رویترز، فصل پیش رو بیست ودومین فصل دوران حرفه ای نواک جوکوویچ خواهد بود که ۲۴ قهرمانی در گرنداسلم را کسب کرده 
اســت. نوله اعلام کرد الگوی او تام بردی بازیکن ۴۶ ســاله فوتبال آمریکایی است که ۲۳ فصل را در NFL گذراند و فوریه امسال 
بازنشسته شد: »تام بردی زمان زیادی را صرف مراقبت از خود کرد که به او اجازه داد تا یک حرفه طولانی و موفق در ورزش داشته 
باشد. ما شخصاً یکدیگر را می شناسیم و من از او چیزهای زیادی را یاد گرفتم و امیدوارم بتوانم تا ۴۰سالگی و شاید حتی بیشتر 
تنیس بازی کنم. ۲۰۲۳ یکی از بهترین فصل هایی بود که در زندگی ام داشته ام. چرا وقتی خیلی خوب پیش می روم بخواهم تنیس 
را ترک کنم؟ یکی یکی عناوین را می گیرم و می بینم تا کجا پیش می روم.نواک جوکوویچ ماه آینده در مسابقات تنیس آزاد استرالیا 

به دنبال کسب بیست وپنجمین عنوان قهرمانی اش در گرنداسلم خواهد بود. او تاکنون ۱۰ بار برنده این رقابت ها شده است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب زن در ریگ روان
دربــاره کتاب زن در ریگ روان قبلًا مطلب مختصری 
در کافه بوک منتشــر شد. اما در اینجا بیشتر به عمق 
رمــان می رویم و به نقد فلســفه کتــاب می پردازیم. 
بنابراین اگر این کتاب را خوانده اید مطالعه این مطلب 
می تواند به درک بهتر شــما از کتاب کمک کند. اگر 
هنوز این کتــاب را نخوانده ایــد می توانید به معرفی 
خلاصــه وار کتاب از طریق لینــک زیر مراجعه کنید. 
نیکی جومپی، شــخصیت اصلی کتــاب زن در ریگ 
روان معلم است و حشره شناس. دوستان اندکی دارد 
و روابط عاشقانه اش تعریف چندانی ندارد. زندگی اش 
معمولی و یکنواخت است. روزی بدون اطلاع دادن به 
کسی، تصمیم می گیرد به ناحیه ای دورافتاده و ساحلی 
سفر کند تا حشره تازه ای را کشف کند؛ نام خودش را 
روی حشره بگذارد و نام خود را در تاریخ ثبت کند. به دهکده ای ساحلی می رسد و تصمیم می گیرد 
شب را پیش زنی که کلبه ی محقرش در انتهای دره ای شنی است بماند. صبح روز بعد عزم رفتن 
می کند اما… در ســال های ابتدایی دهه ی شصت میلادی، دو رمان مهم در دو نقطه متفاوت دنیا 
منتشــر شد که شــخصیت اصلیِ هر دو در آن ها، حشره شناس بودند. کلکسیونر نوشته جان فاولزِ 
انگلیسی و زن در ریگ روان نوشته کوبو آبه یِ ژاپنی. هر دو رمان به نوعی حاصل نگاه نسلی بودند 
که جنگی ویرانگر را پشــت سر گذاشته بودند و با آثارشــان، موقعیت و روانِ انسان در آن برهه را 
بررسی می کردند. در کلکسیونر اما حشره شناس بودن شخصیت اصلی؛ رابطه ای مستقیم با انگیزه ی 
جنایت داشــت تا رمان به ســمت و ســویی روان کاوانه و تریلر حرکت کند. اما در رمان کوبو آبه، 
حشره شناس بودن شخصیت اصلی صرفاََ دستاویزی است تا نویسنده از طریق آن به مفاهیمی دیگر 

بپردازد و رمان به سمت و سویی نمادین و فلسفی حرکت کند.

 کاترین بیگلو 
 Kathryn Ann :کاتریــن آن بیگلو )به انگلیســی
Bigelow( )زاده: ۲۷ نوامبــر ۱۹۵۱( کارگــردان 
آمریکایی اســت. از معروف تریــن فیلم های او 
می توان به فیلم مهلکه اشاره کرد که در مراسم 
جوایز اســکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه را از آن خود 
کرد. وی همسر پیشین جیمز کامرون، کارگردان 
سرشــناس هالیوود بوده است.بیگلو در هشتاد و 
دومین دورهٔ جوایز اسکار جایزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را بــرای فیلم مهلکه از آن خــود کرد. او 
نخستین زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ 
»اســکار بهترین کارگردانی« شده است.مهلکه با 
به دســت آوردن ۶ جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار 
بهترین فیلم« موفق ترین فیلم هشتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. بی عشق 
)۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب 
و غریب )۱۹۹۵(وزن آب )۲۰۰۰(کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه 
پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷( در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام 
یک زن به چشم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی از صنعت سینما بوده اند، 
فرصت های کارگردانی کمتری در اختیارشــان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی 
 Point ،از بهترین فیلم های ترسناک ،Near Dark آمریکایی است که با فیلم هایی همچون
Break، از بهترین فیلم های اکشــن و همچنین The Hurt Locker و Zero Dark Thirty، از 

بهترین فیلم های درباره جنگ شناخته می شود.

فرهنگ

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: جهت گیری نهمین 
جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی 
و اقتصاد فرهنگ بازی های رایانه ای اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در جلسه شورای سیاست گذاری نهمین 
جشــنواره بازی های رایانه ای بر تسهیل شرایط ورود 
سرمایه گذاران به صنعت بازی ایران تأکید کرد و گفت: 
در پیمایش هایی که در حوزه مصرف صنایع فرهنگی 
در کشور انجام شده بعد از موسیقی بیشترین استفاده 
مخاطبان مربوط به حوزه بازی های رایانه ای است. بر 
اســاس آخرین پیمایش بنیاد ملی بازی های رایانه ای 
۳۴ میلیون بازیکن در کشــور داریم که ۴ میلیون از 
آنها بازیکن حرفه ای هســتند که بالای ۲۱ ســاعت در هفته بازی می کنند.وی افزود: از سوی 
دیگر ما وارد فناوری های نوین در حوزه فرهنگ و ارشــاد اسلامی شده ایم که با شتاب در حال 
توسعه و پیشرفت اســت و ذائقه حوزه مصرف گسترده شده اســت. حوزه بازی های رایانه ای 
در حال حاضر از اهمیت بســیار مهمی برخوردار اســت و آن را فرصت می دانیم و با توجه به 
ظرفیت این فضا اقتصاد را هم پشــت این کار قرار دهیم و امیدوارم مسائل مالی این حوزه هم 
حل شود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: فکر می کنم برخلاف برخی حوزه ها که به لحاظ 
فناوری عقبیم، در دانش های جدید به دلیل رشد بسیار خوبی که شکل گرفته از سرعت توسعه 
بالایی برخورداریم.وی با اشاره به شرکت یک میلیون و پانصد هزار نفر در هشتمین دوره جام 
قهرمانان بازی های ویدئویی ایران که توســط بنیاد ملی بازی های رایانه ای برگزار شد، تصریح 
کرد: باید جام بازی های رایانه ای را به صورت فصلی و دوره ای برگزار کنیم. اسماعیلی با اشاره به 
جهت گیری این دوره جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی و اقتصاد فرهنگ 
بازی های رایانه ای افزود: باید با همکاری بین نهادهای مختلف، همانند سایر بخش های هنری 
زمینه حمایت و سرمایه گذاری گسترده بخش خصوصی و صنایع مادر در این زیست بوم نیز 

فراهم شود.

اسماعیلی مطرح کرد؛

سمت وسوی نهمین جشنواره بازی های رایانه ای 
فجر اقتصاد فرهنگ است

یکشنبه 27 خرداد 1403  9 ذی الحجه 1445  16 ژوئن 2024

4
    سال بیستم    شماره  5423

چهار شنبه 07 خرداد 1404  01  ذی الحجه 1446  28 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5689

فریتز، تنیسور برتر آمریکایی در آغاز رولان گاروس به آلتمایر آلمانی که در رتبه ۶۶ قرار دارد باخت.به گزارش ایسنا،  تیلور فریتز آمریکایی و نفر 
چهارم جهان، با شکست برابر دانیل آلتمایر آلمانی )رتبه ۶۶(، از رسیدن به دور دوم رولان گاروس در پاریس بازماند. این مسابقه تقریباً سه ساعت 
طول کشید.فریتز با نتایج ۵-۷، ۶-۳، ۳-۶، ۱-۶ شکست خورد.در دور بعدی، آلتمایر به مصاف ویت کوپریوا از چک )رتبه ۸۶( خواهد رفت. فریتز 
در دوران حرفه ای خود هشــت تورنمنت ATP را برده اســت و سال گذشته به دور چهارم رولان گاروس رسید. مجموع جوایز مسابقات گرند اسلم 
پاریس ۶۵ میلیون یورو است. دیگر نتایج مهم کارلوس آلکاراس موفق شد در سه ست متوالی با نتایج ۶-۳، ۶-۴ و ۶-۲ جیولیو زپیری از ایتالیا را 
شکست دهد و راهی دور دوم شود. هم چنین یانیک سینر، شانس اول قهرمانی در رولان گاروس با نتایج ۶-۴، ۶-۳ و ۷-۵ موفق به پیروزی برابر 
آرتور ریندرکنش شد. این تنیسور ایتالیایی پنجمین تنیسور قرن بیست و یکم شد که حداقل ۱۵ پیروزی متوالی در گرند اسلم ها کسب کرده است.

اولین حذف شده بزرگ رولان گاروس

ورزشی


